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fra Røkke

Chilensk politiker fryk
ter American Monarch
og hevder Rokke ikke
gir korrekte opp
Jysninger om haten.
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Disputt om
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Kan oppdrettsfisk være
okologisk? Nei,
kravene og ressursregn
skapet er for darlige.
mener Natur og Ing-
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Indianerne
vant TV-ak
sjonen

Regnskogst’ondei har all
grunn til å være for
nøyd etter «Miljø k)r
livet». Over 50 mill i—
oner kroner vil hjelpe
indianerne i Amazonas.
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Sverige i
gult, blått og
grønt.

Sverige skal bli økolog
isk mç)nsterland.
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F’ugemassen som ble brukt i
skjotene mellom fasadeele
mentene kan inneholde opp
til femti prosent PCB. Nù
viser det seg at husene avgir
PCB til luft og jord i et slikt
omfang at mennesker kan
skades.
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Nå jager hun
der rovdyr
Endelig en sauebonde som

har suksess med pyreneer

hunder. Men etter denne

sesongen er det slutt pa

pengene til a fortsette for

søkene.
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«Jeg ønskerføit og

fremst å jobbefor et

øko logisk holdhart

Noige.»
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Fra ja til nei

Bioteknologinemda har
snudd i sporsrnilet om
genspleiset mais.

• side 5

Giftige 60-talishus
kan skade barn

I mange lums med betongelementerfra 60-tallet erfiu,’emassen sterkt PCB-Iioldig. LeI<kasjL’r kan skade

barn som leker nær liu.svegeen, mener svenskforskei: ilrknfoto: Åsmnumid Linda!.

Betongelementhus fra 60-tallet

Iekkér PCB og kan skade barn

som leker ved disse husene, hevder

svensk professor. Statens forurens

ningstilsyn prioriterer ikke

problemene.

Velkommeii, Jagland
Representanter fra miljøbevegelsen uttrykker

forsiktig optmisme ved regjeringsskiftet.

Statsminister Thorhjorn Jag— Natur og miljø ilulietin den

land har varslet en om— nye statsministeren vel—

legging til en bedre miljø— kommen. men skriver at vi

politikk. Fra for har han lor— ogsa ma rekne med mange

pliktet seg pa en rekke om- skufllser.

rader. Pa lederplass ønsker • Side 2(Ieder.) og side 3 • Side 6
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Enhver endring i skattesys
ternet vil pavirke folks
økonomi. Noen vil tape på
dem, andre vil vinne. Noen
ganger er det lett å se hvem
som vil bli taperne og vin
nerne, andre ganger kan det
være mer diffiist.

Grønne skatter er ment å
skulle ga ut over forurens
erne, over forbrukerne av
vårt miljø, et forbruk de kan
skje aldri har vært nødt til å
betale for. De fleste for
urensere har imidlertid vært
klar over at deres adferd har
miljomessige virkninger, og
de vil raskt oppdage om
denne forurensende atferden
mi skal begynne å koste mer,
og om de eventuelt må endre
sin atferd mcd de kostnader
det vil medlørc.

Som regel har de grønne
skatiene eller miljoavgiftene
forsvunnet inn i statskassa
og blitt brukt til finansiering
av o ffentl ige utgifter eller
overforinger uten at en har
kunnet se sporene etter dem.
Det nye med den skattere
formen som Grønn skatte—
kommisjon foreslo, er at det
beløpet, eller provenvet. en
får inn, skal oremerkes til å
redusere skatt pa arbeid, i
første rekke arbeidsgiver-
avgiften. Noen framstiller
dette som et snedig påfunn
for å vinne politisk støtte for
reformen fra de som er
tilhenbre av at det skapes
flere arbeidsplasser. I real
iteten dreier det seg om sunn
fornuft, eller mer presist om
å sørge for at skattesystemet
bidrar til en mer effekti
bruk av ressursene arbeid og
miljø.

Det tok ikke lang tid før
ibrurcnserne var pa banen i
et lhrsok på å forhindre at de
skulle bli utsatt tor øko
nomiske pakjenninger.

Prosessindustriens Landslbr
ening (PIL) med god støtte
fra Næringslivets FLoved
organisasjon (NI 10) advarte
særlig mot å oppheve fri
takene for a betale C02-
avgift. Vinnerne ved skatte
omleggingen hørte en ikke
noe fra i denne firste fasen.

Na har utredningen frc
den Grønne skattekommi—
sjonen vært ute på horing, og
ved å lese de uttalelsene som
er kommet inn, kan en se
hvem som oppfatter seg som
vinnere. I første rekke er det
de virksomheter som ikke er
utpreget forurensende, og
som dertil er arbeidskraft
intensive, de som har relativt
mange mennesker sysselsatt
i forhold til kapitalinnsatsen.
I-ler finner vi f.eks Handels
og Servicenæringens I loved
organisasjon. Norsk Bonde-
og smabrukarlag, Akadem ik
ernes Fellesorganisasjon AF)
og Yrkesorganisasjonenes
Sentralforbund (YS). Inter
essant er det bl.a. å merke
seg hvordan LOs og YS
ulike medlemsstruktur slår
ut. Det faktum at arbeiderne
i prosessindustrien veier
tungt i [Os medlemsmasse.
gjør at LO ma ivareta deres
interesser. YS har andre
yrker som sin base, og kan
tre fram med en klar
miljøprofil. I YS’ prinsip
program heter det bl.a. «YS
vil sette miljøhensyn foran
økonomiske hensyn», og i et
utkast til skattepolitisk posi
sjonsnotat som ledelsen har
lagt fram, er miljoengasje—
mentet sterkt formulert.

Det virker som vinnerne
og taperne har inntatt sine
posisjoner. Nå er det duket
lbr politisk kamp. Vi får bare
hape at alle etterhvert vil se
seg tjent med at miljøet
vinner.
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<Jeg ønsker først og fremst å
jobbe for et økologisk hold
bart Norge.» Det var det aller
første Thorhjørn Jagland sa
om den nye regjeringens poi
itikk etter at han hadde tatt
over som statsminister.
Miljøløftet står ikke alene.

Aftenposten 24.8.96:
— Vi må ta utgangspunkt

i grønn skattekommisjon og
deres forslag til skatte- og
avgiftsordninger. Dessuten
il vi jo forplikte oss til å
dekke det innenlandske
forbruket med fornyhar
energi. Det sa Thorbjørn
Jagland da han tidligere i
høst presenterte forslaget til
nytt prinsipp- og arbeids
program for Arbeiderpartiet.
Jagland ledet arbeidet med
programmet.

Fler er noen smakebiter fra
miljøkapitlene i programmet:

Klimautfordringer:

«Det må satses betydelige
midler på fornybare energi-
kilder. (...) Norge skal være

Miljøbevegelsen gir uttrykk
for forsiktig optimisme i for
bindelse med statsminister-
skiftet.

— Hvilke følger får det for
miljøpolitikken at Thorbjørn
Jagland tar over som stats
minister? Natur & miljø
Bulletin stilte spørsmålet se
ntrale personer i miljø
bevegelsen.

Thor Traasdal, daglig
leder i Framtiden i våre hen
der: — Jeg er skuffet over
Gros manglende oppfølging

ledende innen energitekno
logi og fornybare energikild
er.»

Utslipp til vann:
«Vi vil redusere utslippene
fra landbruket ved a bidra til
mer økologisk landbruk, og
mindre bruk av kunstgjodsel
og sprøytemidler. Rehabili
tering og utbygging av rense
anlegg og ledningsnett i
kommunene, blant annet i
form av nitrogenrensing, skal
fortsette.»

Kalking:
<Bevilgningene til kalking
skal opprettholdes.»

Energisparing:
«De regionale ENØK-sent
rene bør få en klarere utøv
ende pådriverrolle, og
organiseres selvstendig i
forhold iti el-produsentene
slik at rollekonflikter unn
gås. (...) Et system for ener
gimerking av bygninger,
utvikling av miljørevisjon for
bedrifter og offenlige virk
somheter, samt ENØK

av Brundtlandkommisjonen.
Om Jagland vil greie det
bedre er usikkert. Men vi har
fått noen signaler som går i
riktig retning: I [in har sagt
at alle nye energibehov i
Norge skal dekkes av forny
bar energi. Dessuten har han
åpnet for ordninger som gjø
re det lettere å dele arbeid.
Det kan gi oss full syssel
setting uten sterk vekst.

Greta Talleraas, leder
i Greenpeace: — Det er
å håpe at regjeringen
Thorbjørn Jagland vil styrke

tilskudd og andre tiltak skal
stimulere boligsammenslut
ningene og husholdningene
til å satse mer på energiøko
nomisering.»

Kjemikalier:
«Siden våre kunnskaper er
begrensede må føre-var-
prinsippet i størst mulig grad
anvendes ved introduksjon
av nye kjemiske stoffer. (...)
Bevisbyrden for at stoffet
kan benyttes bor ligge på
produsenter eller andre som
ønsker å ta stoffet i bruk.»

Fornybar energi:
«Vi vil gi støtte til bygging
og ombygging av fyrings
anlegg for bruk av biobrensel
i boliger, næringsbygg,
offentilge bygg.

Tiltak mot utslipp:
«Opplysningene fra måle-
stasjonene skal følges opp
med tiltak som kan redusere
miljøbelastningene, dersom
støy- og luftforurensning
overskrider grenseverdier
knyttet til helse og livs
kvallitet.»

Kollektivtrafikk:
«Byer med store samferd
selsbelastninger skal få økte
statlige bidrag til utvikling
og utbygging av kollektiv

miljøverndepartementet slik
at det får tyngde på linje med
finans- eller samferdselsdep
artementet, og at statsminis
terskiftet vil medføre mer
effektivt miljøarbeid i Norge.

Lars Haltbrekken. leder i
Natur og Ungdom: — Det er
positivt at vi blir kvitt pers
onen som er årsak til myten
om at Norge er et foregangs
land i miljøpolitikken. Men
jeg tror ikke det vil ha noen
vesentlig betydning for norsk
miljøpolitikk. Stø kurs-
politikken vil fortsette.

tilbud og bybaner. Samtidig
skal det benyttes veiprising
og differensierte bompenge
avgifter, parkeringsbegrens
ninger og reguleringer.»

Luftfart:
«Vi vil realisere miljøkost
nadene ved luftfarten gjen
nom økte flyseteavgifter
innenlands, og ved å utvide
avgiftene på flystøy.»

Sykkel:
«Vi vil bygge ut et sammen
hengende statlig hovedvei
nett for gang- og sykkeltra
fikk i byer og større
tettsteder.»

Arealplanlegging:
«Miljøkostnadene må veie
like tungt som økonomi-
hensyn når lokaliserings- og
utbyggingsvedtak fattes.»

Spesialavfall:
«Innsamlingen og mottaket
av spesialavlhll skal utvikles
og forbedres. Innen år 2000
skal praktisk talt alt miljø-
farlig avfall som oppstar i
Norge, gjenvinnes eller
behandles i godkjente norske
depbnerings- og destruk
sjonsanlegg.

licidi ‘iitiisii leder i
Norges Na&ut veuiürbund:
— Jagland har sagt mye
positivt. Jeg håper han føler
uttalelsene forpliktende.
Blant annet har han sagt at
fornybare energikilder skal
dekke innenlands el-behov.
Vi får håpe statsministerens
ord blir stående — og ikke
Jens Stoltenbergs ønske om å
bruke gasskraft i Norge.
Jagland har også uttalt seg
positivt om grønn skatt. Jeg
håper han får fortgang i
arbeidet.

2
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Betongelementhus, bygget i
god tro på sekstitallet, kan
skade kommende genera
sjoner. Bygningene inne
holder betydelige mengder
av miljøgiften PCB.

Det var vanlig å bruke fu
gemasse av tiokol-typen i
skjotene mellom fasade
elmentene. Denne fuge
massen kan inneholde opptil
fl.mti prosent PCB. Nå viser
det seg at husene avgir PCB
til luft og jord i et slikt
omfang at mennesker kan
skades.

Bo Jansson er professor i
kjemisk miljøanalyse ved
Stockholms universitet. Flan
mener 60-tallshusene er en
større fare enn forskerne hit
til har trodd, og at samtlige
hus hør saneres. En slik san-
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— Når bærekraftig hosting
kommer i konflikt med
grunnleggende økonomiske
interesser, taper ofte den
første. Det er tilt1le med det
nordøst-atlantiske torske
fisket, konkluderer en ny
rapport om emnet, Northwest
Atlantic Cod Fishery.

En av forftitterne av rap
porten, Colin Maxwell i
mil jøorgan isasj onen Canadian
Wildlii Federation, sier at
kollapsen i dette torskefisket

ering, som i praksis går ut på
å bytte ut samtlige betong-
elementer, vil for Sveriges
vedkommende koste omlag
tre milliarder kroner.

— Over tid brytes fuge
massen ned av vind og regn.
Den blir til et fint PÇB
holdig pulver som forgifter
miljøet, sier han til N&M
Bulletin.

Høye verdier
Jansson har undersøkt 60—
talishus i Såtra, en forstad
utenfor Stockholm. Der har
han analysert luft og jord
inntil bygninger med fuge
masie med opptil 25 prosent
PCI3.

Resultatet var overrask
ende. Når det var sol og
vindstille inneholdt luften
inntil veggene opptil hundre
ganger mer enn hva som er
normalt selv i storbyluft.

er «den verste okologiske
katastrofen i vår tid.» En av
verdens største torske
hestander var nær null.

l)et voldsomme ihllet i tor
skebestandcn kulminerte i fi.tll
fiskestopp i 1993. Da hadde
det vært en nedgang i
bestanden i Ilere tiår, samtidig
som fiskerne fikk stadig mer
effektive fiskebåter som tok
en stadig større andel av
flingsten på dypt vann.

Seksjonsleder Tore Jakob
sen ved liavforsknings
instituttet i Bergen deler ikke
canadiernes overraskelse over

Fordi fugemassen brytes
ned og drysser av veggene er
PCB—innholdet i jorden
høyest helt inntil husveggen.
lier malte Jansson verdier
opptil ett milligram per kilo.

-— Dette er femti ganger
høyere enn det Naturvårds
vårket tillater i jord som
brukes til gronnsakdyrking,
sier han.

— Kan det vare /rig d
bo i disse husene?

— Eksponering av jente-
barn som skal bli mødre kan
være farlig. Det kan skje ved
at barn får i seg jord. Ellers
er det ikke snakk om noen
akkutt giftighet, sier Jansson.

Borte i 2015
I Tyskland er skoler hvor det
har vært brukt PC13-holdig
lùgernasse stengt av frykt for
PCI3-forgiftning.

Fugemasser av tiokol
typen ble forbudt i Sverige
og Norge pa begynnelsen av
syttitallet.

Det er litt usikkert hvor
mye som har vært brukt i de
to landene. Jaminson mener
det er snakk om mellom 100
og 500 tonn i Sverige.

at det går så langsomt a bygge
opp stammen igjen.

— Faktum er at den
bestanden er fisket ned pa et
veldig lavt nivå, og det er
ingen gitt å si når den vil
komme seg igjen. l3eskat-
ningen har Svært altftr høy, og
det er blitt ennå mer klart i
ettertid. Det er vanskelig å si
om noe tilsvarende kunne skje
i Norge, sier Jakobsen.
Men vi har i alle fall — når vi
ser bort fra Smutthullet - en
langt bedre kontroll med
fisket enn de hadde i Canada.
Det er et godt samarbeid
mellom Norge og Russland
når det gjelder kvotene, og
oversikten over størrelsen på

Statens forurensnings
tilsyn oppgir 50 - 100 tonn i
sin rapport «PCB i Norge».
Fugemasse er likevel ikke
blant dePCB-kildene SFT
velger å prioritere. Mens
tidspunktet for utfasing av
PCB-holdige kraftkondens
atorer og transformatorer er
satt til 1997, skal ikke den
PCB-holdige fugemassen
være faset ut før i 2015.

Derfor er PCB
farlig for barn

Mennesket er mest sårbart
overfor miljøgifter når det er
i utviklingsfasen. Særlig i
perioden som foster. Under
søkelser på dyr viser at
mengden PCB hos hanner er
ganske konstant hele livet.

For hunn-dyr synker
mengden etter en fødsel. Det
te skjer fordi moren blir kvitt
giften via den enste kanalen
kroppen kjenner - gjennom
morkake og morsmelk. Offe
ret er paradoksalt nok hennes
eget avkom, som kan bli født
med alvorlige skader.

årsklassene er dessuten bedre
enn den de hadde, sier
Jakobsen

Flan understreker likevel at
vi har en del av de samme
grunnleggende problemene.

En av drivkreftene bak
et slikt overfiske, er over-
kapasiteten i fiskeflåten. Det
er lbr mange båter, og de er
lbr effektive. Slik er det også i
Norge. Når man da har for
høy beskatning og darlig
kontroll, har man ingenting å
stå imot naturlige svingninger
med. I l3arentshavet var også
beskatningen på et nivå på 80-
tallet som kunne ført be
standen mot sammenbrudd,
sier Jakobsen.
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— Det har blitt mer stuerent a
komme med innvendinger
mot genmodifisreing, mener
Karen Johanne Baalsrud.
hun er representanten til
Norges Naturvernforbund i
Bioteknologinemnda. llaals
rud mener skepsisen til gen
modifiserte planter øker hade
blant fagiblk og politikere.

— Endringen i I3iotekno-
loginemndas syn på to nesten
identiske maisplanter er godt
eksempel, mener hun.

Gen med insektgift
Begge de to maisplantene har
fått tilført et gen fra bak
terien Bacillus thuringensis
(Bt). Uenet lager en insekt
gift. og beskytter planten mot
angrep fra sommferfugl
larven mamsborer.

I3egge har også et gen som
gir motstandskraft mot
antibiotika.

i avslaget fra oktober i år
argumenterer nemda først og
fremst med at planter som
produserer insektgift «...ikke

vil være en langsiktig og
bærekraftmg løsning på
insektprohlemet i landbru
ket.» Samtidig ber nemnda
sokeren dokumentere at
bruken av kjemikalier vil bli
lavere med slike planter.

For halvannet år siden sa
Ilertallet i nemnda at det var
flere lordeler enn ulemper
ved planter som lager gift
mot insekter. De «...vil kunne
redusere bruken av kjemiske
plantevernmidler og bidra til
et mer miljovennlig land
bruk.»

I den siste mais-uttalelsen
er dessuten nemnda sterkt
kritisk til at rnaisen inne
holder et gen som gir mot
standskraft mot antibiotika.
Det gjorde ogsa den første
maisen, men temaet ble
overhodet ikke berørt i den
ibrrige uttalelsen.

Liten betydning
—

- Tidligere har Bioteknolo
ginemnda oftest sagt ja til
godkjenning og samtidig
påpekt hva som bør endres.
Siden det gjelder en mark
edsføring i hele LØS-om-

rådet, har forbeholdene våre
liten betydning. Selv om vi
finformulerer betenkelig
hetene våre, vil «ja, hvis...» i
praksis bety «ja», sier
Baalsrud. I lun mener et «nei,
hvis ikke. ..»-svar har større
mulighet til å påvirke plante
foredler-firmaene i riktig
retning.

Ikke mer skeptisk
Svanhild Foldal i Biotekno
loginemndas sekretariat tror
ikke at nemnda generelt er
blitt mer skeptisk til gen
modifiserte planter. Samtidig
sier hun at skeptikerne har
blitt flere. Til nå har de ofte
vært i mindretall.

—Vi kan si at nemnda gen
erelt er blitt mer kritisk til å
bruke markørgener som er
motstandsdyktige mot anti
biotika. Det har vært stor
oppmerksomhet rundt dette i
den siste tiden. Men hovedår
saken til at nemnda har skif
tet mening i denne saken er
nok at man ikke har sett noen
vilje hos industrien til å dok
umentere at den genmodifi
serte maisen er miljøvennlig.
I den forrige maisuttalelsen
etterlyste nemnda både det,
og grundigere undersøkelser
av hva som kan skje med
organismer i naturen. Men
ennà har det ikke skjedd noe,
sier Foldal.

— Genmodifisert mat er
ikke nødvendig i Norge i
dag. Det var den klare
beskjeden da «vanlige folk»
skulle si sin mening om
temaet.

En lekfolkskonferanse om
genmmodifisert mat ble
nylig arrangert av Biotek
nologinemnda og de nasjo
nale forskningsetiske komi
teer. 16 personer mellom 18

Et tap
«Det er et tap at Brundt
land går av, fordi hun er
en av de ytterst få stats-
ledere som virkelig har
gjort en innsats for å opp
nå bærekraftig utvikling
for miljø og ressurser.»
Lester Brown, president
i Worldii’atch til .4/len—
posten

Sau og rovdyr
«Vi er lortsatt av den opp
fatning at sau og rovdyr
kan leve side om side.»
Natur>- c’ i,i/u, 1> on dets
gen e ru Is e k re la’> Terje
Kiïiien on> at .vauetulk’t i
1VI’dile)lL’s k/erneoinrader

øker

Hvorfor, Kaci?
«Hadde du «stått fram»
som en hvem-som-helst.
skulle jeg tenkt at du ikke
visste bedre, at du hadde
lov til å si din mening,
eller at Dagbladet hadde
en
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Prosjektieder Inger Hansen
ved Tjøtta Fagsenter er godt
fornøyd med de foreløpige
resultatene av pyrenerhund
prosjektet I Hattfjelldal.

—- Ja, både vi og bonden
er godt fornøyd så langt. I
motsetning til tidligere år har
det vært lite skader. Alt kan
riktignok ikke krediteres
hundene. Det har vært ned
gang i skader andre steder
også og dette må vi ta mcd i
beregningen, sier hun.

Mister opptil 40 dyr
Bjorn Engen slapp to hundre
dyr på beite i mai. Vanligvis
mister han 20-40 dyr hvert år
som en følge av at bjørn,
jerv gaupe og kongeørn har
forsynt seg.

I år har pyreneerhundene
trolig sørget for at tapet bare
er fire lam. Det er heller ikke
funnet kadaver av disse som
viser at de er tatt av rovdyr.

Tidligere har det vært
forsøkt med båndhund. Dette
har ikke fungert. Nå har vi
hatt to personer med løshund
som har gått annenhver natt,
foreteller Hansen.

Til sammenligning mistet
Engen 25 dyr i 93, 36 dyr i
94 og 29 dyr i 95. Beset
ningen har vært omtrent like
stor i hele perioden.

Spesielt gaupa har vært
et problem for Engen.
Kanskje er hundene spesielt
effektive overfor dette rov
dyret.

— hundene har vært
svært aktive i skogområdene
hvor vi vet det er en etablert
gaupestamme. Hundene har
heller ingen problemer med

åjage gaupa. Jerven derimot,
er en tøffere motstander som
nok kan finne pa a gå til
motangrcp pa hundene, sier
Hansen.

Skremmer alt
Den digre pyreeneerhunden
er en typisk vokterhund som
gjør på alt fra bjørn til
tømmerbiler for å skremme
dem. Tidligere har det vært
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— Trua pa at du kan bygge
deg vekk fra flompro
blemene har fått et grunn-
skudd gjennom erfaringene
fra 1995, sier Arne Tronstad,
leder av Naturvernforbundet
i Stor-EIvdal. Likevel er det
nettopp slike utbygginger
som dominerer i Flomtiltaks
utvalgets rapport. 14.
november arrangerer derfor
Naturvernforbundet i «flom
kommunen» i Østerdalen et
seminar sammen med kom
munen om tiltak mot flom.
En lang rekke eksperter fra
ulike fagfelt som berører te
maet skal delta som inn-
ledere, og arrangorene har
invitert representanter fra
samtlige kommuner som blir
berørt av anbefalingene fra

et problem at hundene har
vært for innpåslitne og
skremt vettet av sauene også.

— Hvordan har dere icitt
bukt med dette?

Vi «juksa litt» i år ved
at vi brukte hunder som var
behandlet med elektrisk
halsbånd. Hundene ble ikke
livredde for sauen etterpå.
men holdt seg pa respektfull
avstand. Dette er nok helt
nødvendig i ukjente beset
finger og pa fellesbeite.

Hansen har merket en viss
lokal skepsis mot prosjektet
fra jegere som var redde for
at viltet også skulle bli
skremt ut av området. Fore
løpig ser denne frykten ut til
å være ubegrunnet.

Flomtiltaksutvalget.

Utfordrer naturvernet
— Flomtiltaksutvalget har
kommet med så mange utfor
dringer til naturvernet. Det er
veldig alvorlig, og tvinger
oss til a tenke svært nøye
gjennom vart forsvar for
natur og miljø, sier Tronstad.

Det dreier seg om
kampen mot at elva skal bli
redusert til ei vassrenne gjen
nom landskapet, det dreier seg
om forslagene til kraft
utbygginger og økte regul
eringer, og forslagene om a
overføre vann mellom vass
dragene, for eksempel mellom
Glomma og Rena, sier han.

Flyter fritt

— Hva L’r alternativene?
Erfaringene viser at

flommen gir minst skade der

Rovdyr koster penger
— Er dette en realistisk mcite
ci drive .saueholdpci?

Ja, men bare dersom
Staten går inn med tiltak som
en følge av at det faktisk
koster noe å ha rovdyr her i
landet.

Pyreeneerhundprosj ektet
er finansiert av Norges For
skningsråd, foreløpig bare ut
året.

Vi har ikke penger til å
drive prosjektet neste ar, men
vi søker landruks- og miljø
vernavdelinge i Nordland, sa
får vi hape de ser viktigheten
av dette, sier Hansen. •

elva far lov til å bre seg
utover hele dalen. i stedet for
å bli presset inn i et smalt og
hurtigflytende iøp. Det er
viktig å beholde kantvege
tasjonen mot elva, som
bremser flomvannet og
hindrer at det oppstår skade.
Kommunene må orientere
seg om hvor flommen nådde
både i 1759 og 1995, og ikke
bygge pa steder som er
utsatt. Vi må ta i bruk igjen
gammel kunnskap om hvor
dan bygninger som blir utsatt
for flom skal fa minst mulig
skade, understreker Tronstad.

Mer kunnskap
— hva hdper dere ci oppna
med ci samle folk fra floin
utsatte kommuner til
seminar?

— Vi håper at de skal rei
se hjem med mer kunnskap,
og først og fremst med et
mer langsiktig perspektiv når
de seinere skal behandle
spørsmålet om hvordan de
skal sikre seg mot
flomskader. Da tror vi at de
vil ta hensyn til naturen og
miljøet, sier han.
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— Oppdrettsfisk kan ikke
være økologisk. Disse fisk-
ene er garantert veldig mye
bedre enn vanlig oppdretts
fisk. Men det vil alltid være
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Professor Kjell J. Nilssen
ved Universitetet i Trond
eim er bekymret for vår
idste ferskvannsfi sk, sval
bard-røya. Et effektivt garn-
fiske har ført til at det
mangler en rekke arsklasser
av denne tøffe urfisken.
Svalbard-røya har klart a
overleve ekstreme naturfor
hold, altfor ekstreme for laks
og ørret. Overfiske med garn
kan likevel vise seg å bli for
mye for arten.

— Det har vært drevet et
overeffektivt garnfiske i
både sjø og vann på Sval
bard. Det kan mangle opp til
tyve årskiasser av roya.
Situasjonen er kritisk, sier
Nilssen til universitetets
tidskrift (EMINI.

Den eldste
I thlge Nilssen kan svalbard
røya ha de eldste fårskvanns
fisk-genene vi kjenner. Etter-

mest økologisk å fiske vill
fisk, sier Kjersti Album i
Natur og Ungdom. Hun har
vært med på å utforme
kravene til øko-fisken.

økologisk på prøve
Prøveprosjektet med okolog

som det nordvestre hjørnet
av Spitsbergen trolig har
ligget isfritt for 100 000 àr
siden kan roya ha vandret
opp 90 000 år tidligere enn
røya på fastlandet.

Mysterium
Svalhard-roya har forundret
forskerne ved å opptre i
flere, og tildels pussige for
mer. Arten kan være ana
drom. det vil si sjogående.
Den kan ogsa være stasjonær
innlandsfisk og den fore
kommer som dverg. Den
siste formen blir aldri større
enn tolv cm lang selv om
alderen kommer opp i 25 år.

Det pussige er at alle disse
formene kån gi opphav til
hverandre. Vanligvis ligner
avkommet foreldrene, men
ei sjørøye kan også få en
dverg som avkom. Dette
fenoinenet. som kalles «the
arctic char problem», er
stadig et mysterium blant
forskere.

isk oppdrettslaks er satt i
gang av Debio organisa
sjonen som godkjenner øko
logiske landbrukspordukter.
To anlegg har vært i drift
siden 1995, og til varen skal
Debio bestemme seg for om
ordningen skal bli permanent.

95 prosent av fôret til oko
fisken skal være okologisk
og/eller laget av villfisk. Det
skal i tillegg være fritt for
antibiotika og en rekke kun-
stige tilsetningsstoffer. Fisk
en har dessuten større plass
enn vanlig, og skal slaktes på
en skånsom måte. Dersom
fisken har fått medisiner, kan
den ikke selges som oko
logisk. Debio vil heller ikke
tillate genmodifisert fisk.

Menneskemat til fisken
Kjersti Album mener Debio
har forsmnt seg nar det gjel
der ressursregnskapet til
oppdrettslaksen.

—— Hvis oppdretterne gar
antert brukte avskjær fra
villfisk som fôr hadde jeg
vært mer positiv. Men reg
lene stiller ingen krav om
dette, sier Album. hun po
engterer at det ikke er ress
ursvennlig å fôre laksen med
villfisk som kunne vært
menneskemat.

— Man kan også spørre
seg om det er greit at fisken
fôres med økologisk dyrket
korn, som ogsa mennesker
kunne ha spist. Denne pro
blemstillingen har man selv
følgelig ogsa når det gjelder

Bil drepte fire ørner
Fire orner og åtte gauper ble
kjørt ihjel av bil siste jaktår.
Toget tok livet av to gauper
og ei rn, ifølge den
offisielle statistikken.

Totalt har Statistisk Sen
tralbyrå registrert 36 døde
havørner og 11 døde konge
ørner siste jaktar (april 95-
mars 96). Det er tre flere
kongeorner. men sju færre
havørner enn aret før.

Statistikken kan også får-
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fangsttall er gale.
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Norge er flinke til å be
skytte egne fiskeressurser,
men dere tar ogsa svært godt
lor dere i andre land, sier den
chilenske ungdomspolitik
eren Claudia Berrios til
N&M Bulletin. Berrios er
president i Vanguardia Liber
al, en organisasjon som kan
sainmenhignes med Unge
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Regnskogsfondet er heær
et over å ha fatt spise kirse
hær med de store. Na har vi
sikret egenkapital til prosj ek
tene vare i 1m-seks ar fram
over og vi har har aldri stutt
sterkere som organisasjon.

Daglig leder i Regnskogs
fondet Andrew Kroglund er
sliten, men godt fornøyd
etter TV—aksjonen «Miljø for
livet>).

Omlag elleve millioner
kroner utgjør Regnskogs
londets del av innsamlings—
potten. På grunn av at Regn—
skogsfondet bruker pengene

Venstre i Norge. I [un sikter
til Norges kamp mot islend
ingene i Smutthullet og det
faktum at Kjell lnge Røkkes
nye båt American Monarch
snart er pa vei til Chile for å
fiske kolmule.

Tusen tonn
Berrios mener American
Monarch er en sa stor og eff
ektiv fiskehåt at den vil være
umulig for myndighetene å

som egenandeler til pro
sjekter blir pengene fem
doblet.

Omlag halparten av
histandsmidlene på stats
budsjettet forvaltes av Kon
toret for private organisa
sjoner. Disse pengene brukes
til prosjekter hvor organi
sasj onene har skaffet tyve
prosent av prosjektrnidlene.
Derfor blir summen fem
doblet, sier Krglund.

Berømmer Berntsen
Kroglund berommer miljø
vernminister Thorbjorn Bern
tsen for at Regnskogsfondet
er blitt den sterke histands
organisasjonen den er i dag.

kontrollere.
En slik fabrikktraler

kan fiske tusen tonn per dag
og hele foredlingsprosessen
vil forega pa baten. Dette
skal skje sa kjapt at at selv
med store ressurser til kon
troll vil det det være umulig
a vite hvor mye fisk båten
faktisk fanger. Myndighet
ene vil matte stole på Rokkes
egne tall, sier hun.

Og nettopp Røkkes egne
tall har llerrios liten tiltro til.
Bestanden av fiskeslaget Mer
luza austral, en type lysing
som kystfiskerne lever av, er
sterkt truet. American Mon
arch planlegger å beskatte ho
vednæringskilden til Merluza
austral og bifimgster vil i til
legg være langt høyere enn
Røkke oppgir, hevder Berrios.

—

- Thorbj ørn Berntsen
skjønte viktigheten av det ar
beidet vi gjorde og sørget lhr
at vi fikk nødvendig drifts
støtte i en kritisk periode for
noen ar siden. Han reiste jo
ogsa selv inn i Aniazonas og
sa pa forholdene, sier han.

Selv om Regnskogsibndet
administrerer store beløp til
prosjekter i l3rasil lever orga
nisasjonen fra hand til munn
nar det gjelder driften i
Norge.

Stor pågang
— Vi far noen penger fra
staten til drift. Dette er helt
nødvendig hade for staten og
oss. Vi er en spesialistorgani
sasjon og hjelper jo til med å
oppfylle biodiversitetskon
vensjonen, sier Kroglund.

Regnskogsfondet har mer
ket stor pagang fra publikum
etter «Miljø for livet», og har
vanskelig for å besvare alle
hendvendelsene.

Dette er jo et hyggelig
problem. Det er spesielt sko-

— Tall fra Chiles Sentral-
bank viser at hele im pro
sent av fangsten vil være
Merluza austral. Dette utgjør
tyve prosent av den arlige
totalkvoten. Disse tallene står
i sterk kontrast til Røkkes
egne tall. han hevder at
lysing kun vil utgjøre 0,8
prosent av fangsten, sier hun.

Norsk støtte
Norske myndigheter har gje
nnom et prosjekt drevet av
Norsk Folkehjelp støttet de
chilenske kystfiskerne med
nesten to millioner kronei
Støtten har i hovedsak blitt
brukt til å stanse fabrikk
trålerne som kystfiskerne
mener ødelegger nærings
grunnlaget deres.

ler som hendvender seg. I
løpet av neste år tror jeg fak
tisk ikke det vil være mange
i Norge som ikke har hørt
om Regnskogsfondet.

— Er ikke offer
Kroglund føler ikke at Regn
skogsfondet ble et offer i
turbulensen rundt arets TV
aksj on.

— Nei det er feil a kalle
oss offer. I anførselstegn
kanskje, men i motsetning til
mange av de andre organisa
sjonene er vi ikke politiske -

det er ingen i Norge som er
uenig med oss. Vi fikk da
heller ingen negativ medie
omtale i tiden før aksjonen.

Selvsagt kunne vi fatt
inn mer penger, men vi føler
at vi har stått sammen om en
flott aksjon og kommet styr
ket ut av den. Vi kom sent
med som fuliverdige part
nere og har fatt en høy pro
sent av pengene. Da gar det
ikke an a være misfornøyd.
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I et intervju med den svenske
visen Dagens Nyheter tar

Persson til orde for en statlig
rnilhiardpakke som skal
skape nye arbeidplasser og
bedre miljø.

En slik satsning er fullt
realistisk og mulig hvis ikke
markedskreftene på egen
hånd snart setter igang
investeringene. sier Persson
til avisen. Han vil ikke
tallfeste hvor mye penger
som skal brukes, men sier
idéen er verd å prøve «på
meget stort alvor». Sverige
kan i følge Persson bli et

komme noen vei med

planene, sier Mode

raternas miljopolitiske

talsmann, Per Olaf

Bosson.
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— De har få konkrete forslag
og det er ikke satt av penger
til endringene, sier Bosson,
som ikke tror at Sosialdem
okratene for alvor vil øke
C02-avgiften.

— Sverige har verdens
høyeste C02-avgift. Jeg tror
bare ekstreme venstrepoliti
kere kan gå inn for noe sånt,
sier han til Natur & miljø

økologisk mønsterland i
løpet av de neste 25 årene.

Høyere C02.avgift
Perssons pakke skal ha fire
hjørnesteiner. I)en ene er
omlegging til et varig energi-
system. Avvikling av atom
kraften er første mål, deretter
reduksjon i bruk av olje og
kull. l3iobrensel nevner
Persson som en av delene i

framtidens energiforsyning.
Nye styringsmnstrumenter,

deriblant bedre lover, samt
nye og høyere miljøavgifter.
er den andre hjørnesternen i

pakken. Blant annet må
C02-avgiften før eller senere
økes, varsler Persson. I 199$

Bulletin. At kjernekraften
kan erstattes har han heller
ikke tro på.

— Hvor skulle erstat
ningen komme fra? Bio
brensel kan ikke alene
erstatte kjernekraften. Olje
og gass vil forsterke drivhus
effekten. Vannkraft er det
ikke politisk flertall for å

— bygge ut mer av.

Markedet må med
Bosson ønsker seg en ganske
annerledes miljøpolitikk enn
det regjeringen legger opp
til.

— Vi kommer ingen vei
med sentrale direktiver.
Behovet for løsninger vari
erer forskjellige steder i
landet. Derfor må beslut
ningene føres ned på lokalt
nivå. Dessuten må markedet

kommer en proposisjon til
riksdagen. med konkrete mål
for den økologiske omstil
lingen.

Bygging og internasjonalt
samarbeid er de to andre
hjørnesteinene.

Problemer med EU
EU har flere ganger bremset
svenske miljokrav. EU-kom
misjonen forsøker for eks
empel å tvinge Sverige til å
gi opp sitt forbud mot den
kreftframkallende giften
trikloretylen. Men Persson
varsler at den svenske regjer
ingen vil ta opp kampen mot
sinkene i Brussel.

-— Vi kommer sikkert til a
måtte kjempe harde miljø-
kamper mot EU, og det er
mulig at vi skal ta hver
omgang «to the bitter end»,
for virkelig å skape opp
merksomhet og sette press på
1W. Vi kan ikke med tro
verdigheten i behold la Lii
tvinge oss til å flytte posi
sjonene bakover, sier Persson
til Dagens Nyheter.

trekkes mer inn i prosessen,
mener Per OlafBosson.

Lovende
Miljøpolitisk talsmann i
Centern, Lennart Daléus, er
derimot godt fornøyd med
planene.

Persson mener helt
klart alvor når han sier at
kjernekraften må bort. Det er
vi glade for. Han har også
snakket en del om krets
løpsamfunnet, og vil bruke
en milliard kroner i løpet av
fem år på ombygging av bo-
steder. Også det høres bra ut,
sier Daléus. Han syns at
planene er lite konkrete, men
regner med at Persson vil
utdype etter hvert.

— Han har leid inn miljø-
engasjerte medarbeidere. Det
er en bra start.

Flere vil
ha el-bil
I november starter

General Motors sal

get av el-bilen EVI.

Etterspørselen er tre

ganger høyere enn

produksjonen, men

fabrikken vil ikke

selge bilene på

vanlig vis.

______
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For første gang siden
begynnelsen av dette år
hundret kommer seriepro
duserte elektriske biler på
markedet. General Motors
starter salget av bilen LVI i
Arizona og California i
november.

Mange vil kjøpe
Så langt har fabrikken fatt
over ett tusen forespørsler
hvorav tre hundre er rene
hestillinger, skriver avisen
Los Angeles Times. Dette
utgjør et behagelig problem
for bilgiganten, ettersom be
driften bare har planlagt a
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være ferdig om 2000 år.
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11981 vedtok EU at indu
strien fritt kan markedsfore
kjemiske stoffer uten a måtte

ibre bevis for at stoffene er
uskadelige. En rapport fra
det danske Teknologirådet.
«Uvurderte kjemiske
stoffer», betegner problemet

som «helt uoverskuelig».

Bare 50 i året
O’er 100 000 kjemiske
stof6r finnes og markeds
føres i LU-landene til nå, og
OECD har tatt initiativ til å
kartlegge de mest brukte.
Problemet er at bare omlag
50 blir undersøkt hvert år.

Ingen viten
Med denne hastigheten vil en
kartlegging ta omlag 2000 år.
Blant stolYene finnes sann
synligvis en mengde med
innvirkning pa menneskets
helse og på miljøet, heter det
i rapporten.

Vi må konstatere at 80-
90 prosent av av de kjemiske
stoffer vi mennesker setter i
sirkulasjon har vi ingen viten
om, sier formaimen for Tek
nologirådet, Finn Bro Ras
inussen, mangeårig formann
for EU-komrnisjonens viten
skapelige rådgivningskomite
ibr kjemiske stoffer.

Hydro vil bli bio

Norsk i-Iydro har sikret seg
to tredeler av aksjene i
selskapet Bioenergi a.s.
Hydros mål er å bygge opp
bioenergi som et supplement
til oljeproduktene og elek
trisiteten selskapet selger i
dag, skriver Hydro i en
pressemelding. Bensinsta
sjonskjeden Hydro Texaco
skal distribuere biobrenselet
fra Bioenergi a.s.

Tysk miljøbank

En bank som vil konsentrere
sin virksomhet om miljøet er
etablert i Nurnberg, skrive
Arbeiderbladet.

Grønne avganger finner du massevis av på rutenettet vårt. De er merket med

grønne prikker i rutetabellen. Som om ikke dette er nok, gir kortet deg også

rahatt pä de travleste avgangene. Her får (lu 20% ral)att, og kan spare enda

noen kroner.(Gjelder ikke lokale reiser innen Oslo og Akershus).

Kundekortet koster deg ikke mer enn 380 kroner pr. ir. Disse pengene

kan du faktisk spare inn allerede pa første turen, dersom du reiser tur/retur

pa en lengre strekning!

Kundekortet kan du la ved a kontakte nærmeste stasjon eller reisebyrå.

For nærmere informasjon, ring NSB Kundetelefon 815 00 888 eller din reise—

hyraforbindelse.

\7elkomrnen til en rimeligere togreise.

Kjemisk kartlegging klar i år 3996
100 000 kjemiske stoffer sirkulerer i miljøet

uten at vi kjenner til skadevirkningene av

dem. Med dagens hastighet vil kartleggingen

Halrrnlrrrn
Vi fyrer mer med olje

Flittil i år har salget av lette
fyringsoljer, fyringsparafin
og tung fyringsolje økt med
henholdsvis 22.2, 21,8 og
18,3 prosent i forhold til
samme periode i fjor, melder
Statistisk sentralbyra. Øknin
gen skyldes trolig hovedsak
lig en kald vinter og fokus
ering pa høyere strompriser.

Ogsa salget av andre olje-
produkter går opp. Hittil i år
har salget av autodiesel og

marine gassoljer begge steget
med 8,7 prosent. Salget av
jetdrivstoff har gått opp 8,9
prosent. Totalt i perioden fra
januar til og med september i
ar er det solgt 7 030 millioner
liter oljeprodukter, en økning
pà 9 prosent.

I september ble det solgt
839 millioner liter olje-
produkter. Det er en økning
pa 13,5 prosent i forhold til
september 1995.

18. oktober—17. nov
ember: Fotoutstillingen
«Det Svarte Triangel» om
miljoproblemer i Tsjekkia.
På Stenersenmuseet i Oslo.
Arrangert i samarbeid med
Norges Naturvernforbund
og den tsjekkiske amhas
sade. Mer info: Kåre
Olerud. 22715520.

31. oktober—I. nov
ember: Internasjonalt sym
posium om deponering av
(02 i havet. London. Mer
info: 0044 171 957 5700.

4.— 15. november: For
handlinger om hiodiversi
tetskonvensjonen, Buenos
Aires.

5.—6. november: Ren
sedager i Grimstad. lagse
minar om biologisk fos
fornitrogrenterning og
slambehandling. Arrangert
av lloyskolen i Agder,
Grimstad kommune og
NKE Mer info: 3725 3000.

8. november: lokal
agenda 21. konferanse i
Oslo arrangert av Kom
munenes sentral forbund og
Mi ljoheimevernet.

5.—8. november: Nor
disk konferanse og messe
om farlig gods i Götehorg.
Mer info: 0046 31 708
8000.

13.—17. november:
World Food Summit i
Roma. FN-konferanse om
mats aresikkerhet.

14. november: Flomtil
takssemmnar. Gamle
Koppang stasjon. Påmeld
ing flere opplysninger:
Stor-El\dal kommune.
62 46 00 00.

15.—16. november: Se
minar og utstilling av
alternative energikilder,
llogskolesenteret i Vest
told. Mer info: Vestfold
energitjenester, 3331 5150.

21.—22. novemver:
Naturgasskonferansen i
Trondheim. Mer infor:
Norsk Petroleumsforening,
7354 0326.

25.—29. november: For
handlinger om nye miljø-
avtaler i regi av ECE-kon
Vensjormen. Geneve.

2. desember: GRIP
forum ‘96: Miljoeffekti

tet? Styrket konkurranse
evne for norske virksom
heter. Oslo. Mer info: 2257
3600.

9.—18. desember: For
handlinger om ny kl i maav—
tale, Genee.

Høsten 1997: I redle
partskon fe ranse il n der
klimakonvensjonen. .lapan.

StavangerAlkenbitid
—avisen frhe/efamen NORSK

LOKOMOTIVMANNSFORBUND

STORA
Stora Fine Paper Norge AS
Postboks 4207 Torshov
N-0401 OSLO
Telefon 22 89 30 00
Telefax 22 15 48 33



B-BLAD Ettersendes ikke ved

varig adresseendring

Returadresse:
Natur & miljø Bulletin

Boks 2113 Grünerlokka
0505 Oslo

(

12 Natur & miljø Bulletin nr. 19 • 1996

MHsublshl Motors Co
MMC Norge *5... et selskap Meter Groppen
Posoks 43 Rislakko, 0516 Oslo
Kontor, østre Aker Vel 62
TeWon, 25651420
Eec; 22649699

KRISTIANSAND
KOMMUNE

ö NORSK SPESIAL OLJE

Oslo Vei er en kommunal bedrift
som hlbyr elfektive og konkurransedyklige
tjenester innen planlegging prosjektering,
bygging, driFt og vedlikehold av veier.

Herslebs gate 19, 0561 Oslo
111 22 66 20 20. Faks. 22 66 22 20

ENk
NORD

l’vlkcnhu,cr, 9009 ‘Fn,nr,n
Trlrfvn 7762 .t2 59 1dc6,n 7762 to 01

OSLO KOMMUNE
Byrdsavdeling for
miljø og samferdsel

‘o Rådhuset 0037 Oslo

-I

AKZO NOBEL
Thors Kemiske Fabrikker

Støtt Naturvern-
forbundet

BEVAR.
OZONLAGET!

Stiftelsen Returprosjektet
er et landsomfattende mottak
av brukte KFK-gasser
for gjenvinning og/eller
destruksjon.

STIFTELSEN

RETU RPROSJIEKTET
Godkjent mottak av brukte, regulerte kuldemedier

Horgenveien 227

3300 Hokksund

Telefon 32 70 02 60. Faks 32 70 02 59


